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Zasedání Odborné skupiny VVZPO pro přístupnost veřejné 
správy a veřejných služeb 
 
Datum a čas: 26.2.2019 od 09:03 

Místo konání: Úřad vlády, Nábřeží Edvarda Beneše 4, Praha 1, zasedací místnost Atrium 

Přítomni: Michal Rada, Monika Boháčková, Štefan Čulík, Blanka Espinoza, Nicole Fryčová, Jana 

Havlová, Jarmila Heltová, Ivo Hruban, Eva Kastnerová, Jana Klimentová, Šárka Kochmanová, 

Dagmar Lanzová, Jana Lemfeldová, Iva Matějková, Petr Novák, Petra Nováková, Pavel Ptáčník, 

Dagmar Radová, Jiří Schlanger, Markéta Skalská, Pavlína Spilková, Barbora Suchá, Petr 

Svoboda, Jan Šnyrych, Kateřina Vrbová 

Omluveni: Dana Hacaperková, Petr Jiříček 

Neomluveni: Jiří Štika 

 

Jednání řídil Michal Rada. Zápis zpracoval Michal Rada. 

 

Program jednání 

1. Schválení programu 

2. Kontrola plnění úkolů 

3. Aktuální informace z oblasti GA 

a) Zavedení GA do Informační koncepce ČR 

4. Pravidelné informace 

a) Průběžná informace o projednávání návrhu směrnice EAA 

b) Informace o projednávání zákona o přístupnosti 

c) Vzdělávání v rámci governance accessibility 

5. Příprava souhrnného dokumentu ke stavu naplňování principů GA 

6. Informace MD k návrhu dalšího postupu k nařízení č. 63/2011 Sb. po roce 2020 

7. Informace NIPI k zajišťování bezbariérovosti na kulturních akcích 

8. Problematika obecné povinnosti přístupnosti v §93 zákona o zadávání veřejných zakázek 

9. Metodika easy-to-read pro veřejnou správu 

10. Mezinárodní norma Accessibility terms 

11. Různé 

a) Pracovní týmy a skupiny pod OSGA 

b) Příprava nového Národního plánu OZP 

c) Námět na vytváření koordinačních PS v resortech 

d) Problematika vozíků versus skútrů 

e) Problematika přístupu OZP do Národního muzea 



Úřad vlády České republiky 
Oddělení sekretariátu Vládního výboru pro zdravotně 
postižené občany 

 

 

 

Strana 2 (celkem 11) 

f) Negativní stanoviska PO k zaměstnávání OZP v budovách bez správného požárního 
zabezpečení 

g) Problematika souvislosti GA a digitální gramotnosti 

h) Hmatové štítky 

Další schůze 

Nové úkoly 

1. Schválení programu 

Program schůze byl schválen. Předseda přivítal v úvodu novou členku OSGA za Ministerstvo 

spravedlnosti ČR paní Janu Lemfeldovou. 

2. Kontrola plnění úkolů 

V rámci kontroly úkolů byly aktualizovány následující: 

Úkol č. 26: Zařadit jako pravidelný bod informaci o aktuálním stavu projednávání EAA 

Plněno; Termín: průběžně; Zodpovědný: předseda a tajemnice odborné skupiny 

Úkol č. 33: Informovat o stavu projednávání Strategie Rady Evropy pro OZP na roky 2017–2023 

Průběžně; Termín: průběžně; Zodpovědný: Štefan Čulík 

Úkol č. 47: Připravit první podklad k hodnocení naplňování 10 zásad GA a rozeslat ho k doplnění 

a námětům 

Úkol trvá; Termín: 23.4.2019; Zodpovědný: Michal Rada 

Na úkolu se pracuje v návaznosti na sebraných kapitolách souhrnného materiálu. Termín se 

prodlužuje. 

Úkol č. 53: Zorganizovat schůzku mezi ASNEP a MV k námětu pro tvorbu obecné metodiky 

pro úředníky, jak k tomu přistupovat a k procesům v úřadech 

Splněno; Termín: 26.2.2019; Zodpovědný: ASNEP, Šárka Kochmanová 

Úkol č. 58: Projednat s vedením VVZPO rozšíření pracovní skupiny o zástupce ministerstva 

financí, ministerstva spravedlnosti, ministerstva školství a ministerstva zdravotnictví 

Splněno; Termín: 26.2.2019; Zodpovědný: Michal Rada, sekretariát VVZPO 

Splněno, do OSGA je nominována nová zástupkyně MSP. Zástupce ostatních resortů budeme 

přizvávat dle potřeby, není nutné, aby byli stálými členy. 

Úkol č. 65: Poslat členům k připomínkám materiál k řešení požadavků OZP v projektu Byrokratické 

mapy 

Úkol trvá; Termín: 31.3.2019; Zodpovědný: Šárka Kochmanová, Michal Rada 

Upřesněno zadání. Termín se prodlužuje. 

Úkol č. 75: Zajistit publikaci Příručky pro OZP v přístupné podobě a zvýšit osvětu 

Úkol trvá; Termín: 23.4.2019; Zodpovědný: Michal Rada 

Termín se prodlužuje. 

Úkol č. 77: ČAS zašle překlad normy Accessibility terms na OSGA k připomínkám 

Splněno; Termín: 31.12.2018; Zodpovědný: ČAS 

Úkol č. 78: Zajistit lepší koordinaci GA na Ministerstvu vnitra 

Probíhá; Termín: průběžně; Zodpovědný: Michal Rada, MV 

Probíhají schůzky. 
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Úkol č. 79: Zajistit vydání aktualizované Příručky pro OZP pro rok 2018 

Úkol trvá; Termín: 23.4.2019; Zodpovědný: MPSV, Michal Rada 

Termín se prodlužuje. 

Úkol č. 80: Rozmyslet odbornou přípravu veřejné správy v souvislosti s novým zákonem 

o přístupnosti 

Úkol trvá; Termín: 23.4.2019; Zodpovědný: Michal Rada, MV, SONS 

Termín se prodlužuje. 

Úkol č. 86: Zajistit členství zástupce KVOP v OS a aktivní účast na práci 

Splněno; Termín: 31.12.2018; Zodpovědný: Michal Rada, KVOP 

Úkol č. 89: Rozmyslet lepší a správnou publikaci informací o slevách pro OZP na webu MK nejlépe 

jako opendata 

Úkol trvá; Termín: 23.4.2019; Zodpovědný: MK 

Termín se prodlužuje. 

Úkol č. 92: MV a MD se sejde ohledně dozorování nad naplňováním metodik 

Splněno; Termín: 26.2.2019; Zodpovědný: Šárka Kochmanová, Ivo Hruban 

Úkol č. 96: M. Rada se sejde s MMR k zákonu o zadávání veřejných zakázek 

Splněno; Termín: 26.2.2019; Zodpovědný: MMR, M. Rada 

Úkol č. 98: KVOP pošle do OSGA seznam jejich výzkumů, aby OSGA mohla poradit, na co se 

zaměřit 

Zrušeno; Termín: 26.2.2019; Zodpovědný: KVOP 

Úkol č. 102: Gestoři připraví jednotlivé oblasti pro souhrnný materiál 

Splněno; Termín: 11.12.2018; Zodpovědný: určení členové OSGA 

Úkol č. 103: Finalizace první pracovní verze souhrnného materiálu 

Splněno; Termín: 31.1.2019; Zodpovědný: M. Rada, N. Fryčová 

Úkol č. 105: Organizace OZP se vyjádří k otázkám OZP v rámci projektu MV Byrokratické mapy 

VS 

Úkol trvá; Termín: 31.3.2019; Zodpovědný: NRZP, ASNEP, SONS, MV 

Termín se prodlužuje. 

Úkol č. 106: MPO zpracuje český stručný přehled, co je a co není v aktuálním návrhu směrnice 

EAA a rozešle členům 

Splněno; Termín: 31.12.2018; Zodpovědný: MPO, M. Rada 

Úkol č. 107: MMR zašle odkaz na zveřejněné metodiky k výtahům 

Splněno; Termín: 3.12.2018; Zodpovědný: MMR 

Úkol č. 108: Organizace osob OZP pošlou MD náměty k novelizaci nařízení vlády č. 63/2011 Sb. 

Úkol trvá; Termín: 31.12.2019; Zodpovědný: NRZP, ASNEP, SONS, MD 

NRZP spolupracuje v této věci s MD na úrovni jiných pracovních skupin. Na OSGA budou 

předloženy až konkrétní závěry. Termín se prodlužuje. 

Úkol č. 110: MD se sejde s NRZP, ANSEP a SONS nad zaslanými podněty k nařízení vlády 

č. 63/2011 Sb. 

Úkol trvá; Termín: 31.12.2019; Zodpovědný: MD 

NRZP spolupracuje v této věci s MD na úrovni jiných pracovních skupin. Na OSGA budou 

předloženy až konkrétní závěry. Termín se prodlužuje. 

Úkol č. 111: MD informuje o zaslaných námětech od organizací OZP k nařízení vlády č. 63/2011 

Sb. 

Úkol trvá; Termín: 31.12.2019; Zodpovědný: MD 
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NRZP spolupracuje v této věci s MD na úrovni jiných pracovních skupin. Na OSGA budou 

předloženy až konkrétní závěry. Termín se prodlužuje. 

Úkol č. 112: MK se vyjádří k situaci kolem budovy Národního muzea – bariérovost a kolaudace 

Splněno; Termín: 30.1.2019; Zodpovědný: MK, NRZP 

Splněno, bylo zasláno písemně. Bude provedena náprava stavu a bezbariérovost zajištěna. 

3. Aktuální informace z oblasti GA 

a) Zavedení GA do Informační koncepce ČR 

Michal Rada informoval o schválení vládního programu "Digitální Česko", jehož součástí je také 

Informační koncepce České republiky. IKČR je základním strategickým a koncepčním 

dokumentem, který zpracovalo Ministerstvo vnitra a schválila vláda, a to v souladu s ustanovením 

zákona o informačních systémech veřejné správy. Všechny orgány veřejné moci a správci 

a provozovatelé informačních systémů ve veřejné správě musí uvést svoje informační koncepce 

a informační systémy a jejich správu do souladu s IKČR. 

V rámci IKČR bylo definováno několik základních principů architektury a eGovernmentu, jeden 

z těchto principů je právě přístupnost. Svým záběrem se neomezuje pouze na přístupnost 

webových stránek, ale na přístupnost rozhraní informačních systémů – tedy může řešit 

i problematiku nepřístupných vnitřních provozních a režijních informačních systémů, se kterými 

mají pracovat osoby se zdravotním postižením jako zaměstnanci. V rámci hlavních a dílčích cílů 

informační koncepce a v rámci zásad pro řízení a správu ICT ve veřejné správě je oblast GA dále 

rozpracovávána. 

Michal Rada také informoval o tom, že v rámci schvalování žádosti o stanovisko Odbor hlavního 

architekta (OHA) na Ministerstvu vnitra nově posuzuje také to, zda a jakým způsobem se 

předkladatel žádosti o realizaci příslušného projektu zabýval otázkou přístupnosti. Pro oblast 

přístupnosti bude vytvořen také whitepaper OHA jako základní návod pro architekty a manažery 

ICT ve veřejné správě. 

4. Pravidelné informace  

a) Průběžná informace o projednávání návrhu směrnice EAA 

Kateřina Vrbová informovala o stavu prací na překladech a na oficiálních zněních v anglickém 

a českém jazyce, poděkovala členům OSGA za připomínky k české verzi směrnice. Anglická verze 

se finalizuje, česká verze se nyní dopracovává z právního a lingvistického hlediska. 

Směrnice se očekává vyhlásit ve věstníku přibližně v květnu. Na příštím jednání OSGA se to 

vezme jako bod k projednání. 

b) Informace o projednávání zákona o přístupnosti 

Michal Rada informoval, že zákon prošel dne 1.2.2019 třetím čtením a byl schválen a postoupen 

Senátu. Očekávané vyhlášení ve sbírce je duben, což je půl roku po transpoziční době. 

Námitky odborníků vůči zákonu trvají, zejména vypuštění škol a vypuštění veřejnoprávních médií 

jsou stále problematické. 
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c) Vzdělávání v rámci governance accessibility 

Jiří Schlanger informoval o činnosti pracovní skupiny pro vzdělávání. Pracuje se na finální verzi 

podkladu s uvedením potřeby a cílů vzdělávání v rámci GA, který je v souladu s koncepcí 

proklientského přístupu rozpracovávanou MV a s úkoly z národního plánu. Dále je rozpracován 

obecný obsah vzdělávání pro dvě skupiny úředníků, ten teď pracovní skupina diskutuje, a pak jej 

chce projednat s MV jako podklad pro budoucí akreditace vzdělávacích aktivit vůči úředníkům. 

Tato oblast se dostala i do strategických dokumentů MV ke vzdělávání úředníků. 

OSGA obdrží k projednání oddiskutované dokumenty přibližně v první polovině března. 

Jiří Schlanger se zeptal, zda má někdo zájem se účastnit aktivní činnosti pracovní skupiny. Jan 

Šnyrych a Dagmar Lanzová se nabídli k účasti. 

Vzdělávání se již realizuje, existují dvě skupiny akreditací (MPSV a MV), bude nutno získat 

informace o aktuálním vzdělávání a o podnětech z realizovaných kurzů. 

Mimo pracovní skupinu jsou organizovány tyto obecné vzdělávací aktivity k přístupnosti: 

● V rámci Akademie cz.nic je školení Design pro OZP 

● Firma Seminaria začíná organizovat akreditovaná školení k zákonu o přístupnosti 

● Vzdělávání k přístupnosti se začíná věnovat Odbor hlavního architekta MV 

O této oblasti pak bude jednat pracovní skupina se sekcí vrchního státního tajemníka MV. 

5. Příprava souhrnného dokumentu ke stavu naplňování principů 

GA 

Michal Rada a Nicole Fryčová uvedli stav prací na dokumentu se souhrnnou zprávou. Díky 

nedodržení termínů pro odevzdání podkladů se celý harmonogram o tři měsíce posunul. Členové 

OSGA obdrželi podklad zejména s 19 kapitolami podle jednotlivých oblastí, dále se i po dnešní 

diskusi upravuje kapitola se zhodnocením naplnění deseti zásad GA a s obecnými dalšími kroky. 

Důležité jsou i náměty organizací OZP na to, co změnit a čemu se dále věnovat. Dokument 

a sebrané znalosti budou sloužit pro přípravu nového národního plánu. 

Michal Rada: Z materiálu bude zejména znalostní báze (KB), výsledný materiál bude zhuštěn, ale 

poznatky budou v KB k dispozici. 

Pavel Ptáčník (VVZPO): Také poděkoval, připomněl, že materiál se pak pro vládu musí zhustit, 

jednotlivé oblasti jsou rozpracovány v různém detailu, bude se to muset sladit. 

Michal Rada: Bude to sloužit i pro nový národní plán, požádal zejména organizace OZP, aby 

prošly zejména odrážky, co jsou jejich požadavky v jednotlivých oblastech. 

Štefan Čulík (MPSV): Materiál je to velký, jistě se dá využít jako znalostní báze, je ale nutno udělat 

souhrn s popisem samotné přístupnosti veřejné správy. Navrhl, aby u zásad GA byl popis těch 

zásad. 

Michal Rada: Přehled ve formě manažerského shrnutí bude, zbytek dodáme, až bude tento 

dokument jako znalostní báze hotový. 

Další postup je takový: 

1) organizace OZP si detailně projdou všechny oblasti a zejména do odrážek k budoucím 

námětům si doplní svoje požadavky, 

2) bude dopracováno zhodnocení naplňování desatera zásad GA, 

3) bude vypracována nová kapitola s manažerským shrnutím, 

4) jednotliví gestoři budou osloveni, aby doplnili, co mají doplnit do svých kapitol, 

5) na další schůzi OSGA se dokument opět projedná. 
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6. Informace MD k návrhu dalšího postupu k nařízení č. 63/2011 

Sb. po roce 2020 

Ivo Hruban informoval, že oblast přístupnosti a bezbariérovosti dopravy se řeší na úrovni předsedy 

vlády a ministra a předsedy NRZP, související úkoly budou formálně prodlouženy do konce roku, 

aby se v jednáních o připomínkách mohlo pokračovat. Uvedl, že některé nástroje již jsou obsaženy 

v jiných právních předpisech, nicméně je nutno se tím zabývat. 

Dagmar Lanzová (NRZP): Je to opravdu důležité, NRZP má několik obecných problémů (stará 

vozidla, nedodržení ani technických standardů). Jednalo se o tom s ministrem a předsedou vlády 

a jednání budou pokračovat. 

Pavel Ptáčník (VVZPO): Zejména kraje nerespektují již současné povinnosti v oblasti 

bezbariérovosti dopravy, je to ale problém samostatné působnosti a bude tedy nutno se bavit 

o vynucování a kontrole a dozoru krajů a obcí. 

Michal Rada: Ale samostatná působnost je také povinností, máme celou řadu vynucovacích 

nástrojů, jak veřejné zadavatele donutit si povinnosti naplnit. 

Štefan Čulík (MPSV): Dopravci budou požadovat, aby se na to mohli ekonomicky připravit. Vidí 

jako chybu v procentním zastoupení bezbariérových vozů, to vidí jako chybné nastavení 

z minulosti. Co se týče krajů, tak podle něj nevyužívají dostatečné nástroje vůči dopravcům.  

Dagmar Lanzová (NRZP): Podle ní nefunguje legislativa, zejména, co se týče vybavenosti 

dopravců vozidly. 

Michal Rada: Je nutno přitvrdit, pokud kdokoliv porušuje jakoukoliv legislativní povinnost, je třeba 

to začít trestat a vynucovat nápravu za cenu nákladů, které je třeba vymáhat po tom, kdo je 

způsobil. Zeptal se, jak je to s revizemi drážních souprav. 

Ivo Hruban (MD): Drážní úřad pochopitelně dělá revize, ale podle současné legislativy, a ta může 

být opravdu problematická. 

O této věci se jedná na jiných jednáních, OSGA to má spíše obecně sledovat, bude se tomu 

věnovat později. 

7. Informace NIPI k zajišťování bezbariérovosti na kulturních akcích 

Po diskusi na minulé OSGA B. Suchá informovala o dalším jednání v této věci. Oslovili 

Ministerstvo zdravotnictví a Ministerstvo kultury. Podle slov MZ údajně neexistuje povinnost 

zajištění WC na kulturních akcích. Podle MK nelze povinnost bezbariérových WC na kulturních 

akcích nařídit, doporučení pořadatelům je ale možné. 

Iva Matějková (MK): Na MK se jednalo o zahrnutí problematiky hodnocení bezbariérových WC 

pro pořadatele kulturních akcí, povinnost to být nemůže, ale doporučení a uznatelnost nákladů 

na pronájem mobilních bezbariérových WC MK do vyhlašovacích textů doplní. 

Michal Rada: Existují obecné povinnosti WC na veřejných akcích, nicméně neexistuje povinnost 

mít WC pro OZP. 

Štefan Čulík (MPSV): Budeme se tomu muset věnovat, je nutno najít legislativní řešení, jak toto 

v rámci zajištění akcí nařídit. 

Michal Rada: Opět připomněl, že jednou z cest je dát to jako podmínku u určitých druhů akcí 

pro dotace krajů a obcí. 
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Pavel Ptáčník (VVZPO): Dotace nevidí jako řešení, protože by se to muselo kontrolovat. Vidí 

řešení v úpravě zákona o ochraně veřejného zdraví, kam by se taková povinnost dát měla. Je 

vhodné to upravit na obecné úrovni. 

Michal Rada: Dát to do zákona o ochraně veřejného zdraví je dobré systémové řešení, je vhodné 

se tím zabývat v novém národním plánu pro OZP. 

Dagmar Lanzová (NRZP): Jedná se o třetinu populace, bereme-li to jako skupinu osob 

se sníženou schopností pohybu a orientace. Nešlo by to řešit jako WC, které plní prvek stavby? 

Petr Novák (MMR): MMR to prověří a poskytne informaci OSGA k mobilním toaletám na kulturních 

akcích. 

OSGA se k tomu vrátí na dalších schůzích. 

8. Problematika obecné povinnosti přístupnosti v § 93 zákona 

o zadávání veřejných zakázek 

Michal Rada informoval o pracovní schůzce na MMR, která se konala dne 14.2.2019. Na schůzce 

M. Rada, N. Fryčová a D. Radová se zástupci MMR pod vedením V. Nebeského probrali okruhy, 

kterým je třeba se věnovat. Je shoda na tom, že obecnou povinnost přístupnosti veřejní zadavatelé 

ignorují a je nutno jim ji připomenout a poradit jim s tím, proč a jak to řešit.  

V tuto chvíli se připravuje návrh obecného metodického stanoviska MMR, zpracovává pracovní 

tým Michala Rady a Václava Nebeského, jakmile bude obecný materiál vypracován, zašle se 

k vyjádření členům OSGA. 

9. Metodika easy-to-read pro veřejnou správu 

V souvislosti s příslušným úkolem národního plánu byla Ministerstvem vnitra ve spolupráci 

s organizacemi sdružujícími osoby s mentálním postižením vypracována metodika snadno 

srozumitelného a čitelného textu ve veřejné správě. Přestože tento úkol mělo ve své gesci 

původně MPSV, vzhledem ke vzrůstající důležitosti a aktuální potřebě mít takovou metodiku 

pro tvorbu textů ve veřejné správě, se tohoto úkolu chopilo MV. Ministerstvo vnitra předložilo návrh 

metodiky, proběhlo připomínkování ze strany odborníků na oblast přístupnosti a naplňování 

požadavků OZP. Ze strany členů odborné skupiny nebyly vzneseny k finálnímu návrhu této 

metodiky žádné další zásadní připomínky. 

 Odborná skupina po předložení informace a následné diskuzi: 

I. schvaluje Metodický postup pro tvorbu srozumitelných sdělení ve veřejné správě 

a pro tvorbu zjednodušených textů pro osoby vyžadující zvláštní přístup (metodika Easy to 

read) 

II. žádá Ministerstvo vnitra, aby zveřejnilo tuto metodiku a 

III. ukládá předsedovi odborné skupiny ve spolupráci s Ministerstvem vnitra a organizacemi 

sdružujícími osoby s mentálním postižením tuto metodiku distribuovat úřadům 

a podporovat její využívání v praxi, 

IV. vyslovuje poděkování Ministerstvu vnitra za zpracování metodiky a za zpracování 

vzorových karet vybraných agend a 

V. doporučuje gestorům za agendy ve veřejné správě vypracovat pro svoje agendy karty dle 

vzorů a metodiky. 



Úřad vlády České republiky 
Oddělení sekretariátu Vládního výboru pro zdravotně 
postižené občany 

 

 

 

Strana 8 (celkem 11) 

10. Mezinárodní norma Accessibility terms 

OSGA měla projednat překlad normy s termíny o přístupnosti (norma EN 63080:2017). Již dříve 

projednávaný původní špatný a místy až urážlivý překlad normy přislíbila ČAS na základě jednání 

s odborníkem na přístupnost opravit. Podle sdělení SONS a NRZP k tomu však nedošlo a překlad 

je v aktuální verzi stále nepoužitelný.  

Michal Rada jednal s ČAS na základě podnětů SONS a NRZP, na základě tohoto jednání překlad 

stáhla a práce na něm pozastavila. ČAS vstoupí do jednání s Radkem Pavlíčkem a zajistí kvalitní 

překlad, který bude využitelný a odborně správný. ČAS v tuto chvíli nedokázala vysvětlit, proč 

nedošlo ke sjednanému a avizovanému postupu dle dohody s OSGA, nicméně situaci napraví. 

Odborná skupina po diskusi: 

I. konstatuje, že ke zlepšení kvality překladu příslušné normy nedošlo a nadále trvá na svých 

závěrech ze dne 24.4.2018 a 

II. neschvaluje překlad normy Accessibility terms v předložené aktuální verzi, 

III. žádá Českou agenturu pro standardizaci, aby tuto věc již doopravdy napravila, 

IV. ukládá předsedovi, aby tuto otázku opět projednal s vedením ČAS a v termínu do konce 

března 2019 informoval členy OSGA o dalším postupu. 

11. Různé 

a) Pracovní týmy a skupiny pod OSGA 

Pod OS existují nyní tyto neformální pracovní skupiny/týmy: 

● PS pro vzdělávání (řídí Jiří Schlanger) 

● PS pro souhrnnou zprávu o GA (řídí Nicole Fryčová) 

● PS pro metodiky k obecné povinnosti přístupnosti veřejných zakázek (řídí Václav Nebeský) 

● PS pro potřeby zavedení GA do služeb veřejné správy (řídí Michal Rada) 

● Pracovní tým pro bezbariérovou dopravu (kde jsou MD, NRZP apod.) 

b) Příprava nového Národního plánu OZP 

V letošním roce se začíná připravovat Národní plán OZP. Jako jeden z podnětů pro definici úkolů 

do národního plánu na období od roku 2020 budou sloužit i znalosti získané při sběru informací 

a vytváření souhrnné zprávy o stavu přístupnosti podle jednotlivých oblastí. Za odbornou skupinu 

se prací na národním plánu budou účastnit Michal Rada a Nicole Fryčová. 

Tento bod bude pravidelně projednáván v rámci pravidelných informací zde na odborné skupině. 

Předseda odborné skupiny požádal zástupce jednotlivých resortů, aby velmi intenzivně 

komunikovali s osobami, které byly těmito resorty nominovány do pracovní skupiny pro tvorbu 

nového národního plánu. 

c) Námět na vytváření koordinačních PS v resortech 

Michal Rada informoval o tom, že v rámci Ministerstva vnitra bude ministrem zřízena vnitřní 

pracovní skupina pro koordinaci aktivit governance accessibility, ve které budou zastoupeni 

zástupci klíčových útvarů ministerstva a řízených organizací. Tato pracovní skupina má sloužit 

k průběžnému sledování plnění úkolů uložených jak vládním výborem, tak jednotlivými odbornými 

skupinami a úkolů souvisejících s problematikou řešení požadavků osob se zdravotním 
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postižením. Další účel této pracovní skupiny je vzájemná edukace a poskytování odborného 

zázemí a odborných znalostí pro zástupce jednotlivých útvarů tak, aby tyto útvary mohly plnit 

související úkoly a účastnit se aktivit s co nejmenším dopadem na jejich zaměstnance. Tato 

pracovní skupina bude také koordinovat projednávání úkolů nového národního plánu v rámci 

resortu Ministerstva vnitra a jeho organizací. 

V souvislosti s tím předseda Michal Rada na základě dobrých zkušeností z jiných oblastí 

doporučuje, aby zejména na velkých resortech, kde je problematika přístupnosti veřejné správy 

a veřejných služeb rozdrobená do několika útvarů nebo dokonce institucí, byly takovéto – byť 

neformální – pracovní skupiny vytvářeny. Také nabídl komukoliv, že s argumentací a případnou 

definicí členů či náplně příslušných pracovních skupin v případě zájmu rád pomůže. 

d) Problematika vozíků versus skútrů 

Dagmar Lanzová vznesla podnět v souvislosti s rozdílem mezi vozíkem a elektrickým skútrem, 

velice často se toho zneužívá v rámci OZP. V tomhle jsou právní nejasnosti, zda je to v postavení 

zvláštního vozíku, nebo vozík, není hrazen z prostředků zákona o dávkách pro OZP, ale OZP si je 

pořizují samy a jsou překvapeny, že se nejedná o vozíky a že se na ně tedy nevztahují související 

věci, ale napadají na ně povinnosti jiné. 

Shodli jsme se na tom, že tato problematika zasahuje do přílišných detailů, a proto bylo požádáno 

Ministerstvo dopravy, Ministerstvo průmyslu a obchodu a Národní rada osob se zdravotním 

postižením, aby o této věci jednaly separátně. Odborná skupina očekává, že do půl roku dostane 

od těchto subjektů informaci o tom, k čemu při svých jednáních dospěly. 

e) Problematika přístupu OZP do Národního muzea 

Na podnět Nicole Fryčové zjišťovalo Ministerstvo kultury a Národní rada osob se zdravotním 

postižením stav přístupnosti a bezbariérovosti nově rekonstruované budovy Národního muzea 

na Praze 1. MK rozeslalo prostřednictvím sekretariátu členům odborné skupiny veškeré související 

podklady a stanoviska. Dagmar Lanzová v diskusi informovala, že předseda NRZP bude mít 

za účasti vedení Národního muzea v nejbližších dnech inspekční návštěvu nové budovy. Podle 

vyjádření vedení Národního muzea by měl být velmi brzy ukončen takzvaný zkušební provoz, 

od oficiální kolaudace již není přípustné vyčleňování jakýchkoliv skupin návštěvníků. 

f) Negativní stanoviska PO k zaměstnávání OZP v budovách 
bez správného požárního zabezpečení 

Dagmar Lanzová v souvislosti s diskusí o zaměstnávání osob se zdravotním postižením uvedla, že 

považuje za problematické poskytování negativních stanovisek ze strany Hasičského záchranného 

sboru při zaměstnávání osob na vozíku v budovách veřejných institucí. 

Michal Rada to vysvětlil: Jedná se o problém, kdy vlastníci budov, ve kterých jsou veřejnoprávní 

instituce, nedostatečně plní povinnosti týkající se požární ochrany a bezpečnosti, jako je například 

instalace evakuačních a funkčních výtahů. Při následném posuzování, zda je daná budova vhodná 

také jako pracovní místo pro osobu na vozíku pak je nucen Hasičský záchranný sbor vydat 

negativní stanovisko, a to v souladu se zákonem. Problémem ale není stanovisko hasičů, ale 

nedodržování požárních předpisů ze strany vlastníků. Připomněl ale, že jestli OZP není 

zaměstnána jen kvůli neplnění požárních povinností, jedná se o přímou diskriminaci a daný 
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uchazeč by měl příslušnou instituci žalovat, neboť mu porušováním povinností byla úmyslně 

způsobena újma. 

g) Problematika souvislosti GA a digitální gramotnosti 

V rámci diskuze k oblasti vzdělávání připomněl Jiří Schlanger souvislost vzdělávání pro osoby 

se zdravotním postižením s obecnou problematikou digitální gramotnosti. Zatímco v rámci MŠMT 

se na úkolech souvisejících s "Národní strategií digitální gramotnosti" pracuje, na vládní úrovni 

dosud nebyly předloženy informace o plnění úkolů ze strategie zpracované MPSV a FDV. 

Na souvislosti vzdělávání v oblasti digitální gramotnosti se také zaměří naše pracovní skupina 

pro vzdělávání. 

h) Hmatové štítky 

Jan Šnyrych informoval, že SONS připravila s odborníky metodický dokument k tvorbě tzv. 

“hmatových štítků” jako prostředků bezbariérovosti staveb určené pro osoby nevidomé a těžce 

zrakově postižené. Vzhledem k tomu, že hmatové štítky jsou povinnými součástmi označování 

u staveb z bezbariérové vyhlášky, toto je první ucelená metodika pro vlastníky staveb. Nabídl tedy 

pomoc SONS v této věci. 

Petr Novák z MMR to přivítal, vstoupí do jednání se SONS a dohodnou se na osvětě a publikaci 

materiálů k hmatovým štítkům. 

Další schůze 

Další jednání se uskuteční 23.4.2019 od 9:00 na Úřadu vlády ČR. 

Nové úkoly 

Úkol č. 113: SONS pošle do OSGA pozvánku na školení Design pro OZP, které realizují 

ve spolupráci s CZ.NIC 

Nový úkol; Termín: 10.3.2019; Zodpovědný: SONS 

Úkol č. 114: Připravit na další jednání OSGA informaci o GA v architektuře a ICT systémech 

Nový úkol; Termín: 23.4.2019; Zodpovědný: M. Rada 

Úkol č. 115: Zástupce MPSV bude informovat o postupech v plnění strategie Digitální gramotnosti 

Nový úkol; Termín: 23.4.2019; Zodpovědný: MPSV 

Úkol č. 116: Organizace sdružující OZP pošlou konkrétní připomínky k souhrnnému materiálu 

Nový úkol; Termín: 31.3.2019; Zodpovědný: NRZP, ASNEP, SONS 

Úkol č. 117: MMR zpracuje informaci k problematice mobilních toalet na kulturních akcích 

Nový úkol; Termín: 23.4.2019; Zodpovědný: MMR 

Úkol č. 118: M. Rada s ČAS znovu projedná otázku překladu normy Accessibility terms 

Nový úkol; Termín: 31.3.2019; Zodpovědný: M. Rada 

Úkol č. 119: MMR zveřejní na svých webových stránkách stanovisko k hmatovým štítkům 

Nový úkol; Termín: 15.5.2019; Zodpovědný: MMR 

Úkol č. 120: Ministerstva a NRZP zváží další postup a přístup k problematice elektrických vozíků 

vs. skútrů 

Nový úkol; Termín: 15.6.2019; Zodpovědný: MD, NRZP, MPSV, MPO 
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V Praze dne 6.3.2019 

 

 

Zapsal a schválil: Michal Rada 
   předseda Odborné skupiny   
 

 


